
Sprawozdanie z działalności 

Zarządu Głównego PZF 

 
Koleżanki i Koledzy Delegaci, 
Członkowie Polskiego Związku Filatelistów, 

 
W imieniu Zarządu Głównego Polskiego Związku 
Filatelistów XXI kadencji składam na Wasze ręce 
sprawozdanie z działalności za okres od 12.09.2016  
do 30.09.2021 r. 

W XXI kadencji Zarząd Główny pracował w 
następującym składzie: 

1. Henryk Monkos - prezes 
2. Jerzy Białas - wiceprezes - do 23.11.2020 
3. Józef Kuczborski - wiceprezes 
4. Joanna Boniśniak - sekretarz 
5. Janusz Dunst - skarbnik 
6. Jacek Kosmala - członek 
7. Przemysław Drzewiecki - członek 
8. Artur Marsy  - członek 
9. Wojciech Lewandowski - członek 
10. Józef Kopeć  - członek 
11. Mirosław Miętus - członek - do 15.11.2020  
12. Andrzej Skorek - członek 
13. Andrzej Jagielski - członek  
Zarząd Główny nie dokooptował nowych członków do 
końca kadencji. 
 

W ocenie ustępującego Zarządu Głównego mijająca 
kadencja wcale nie należała do najłatwiejszych. Stałe 
ubywanie najaktywniejszych członków Związku, 

najczęściej z powodu wieku a także brak chęci wielu 
naszych członków do większego zaangażowania 
spowodowała, że dynamika pracy całego naszego 
Związku znacznie zmalała, no może z kilkoma 
wyjątkami. Swoje dołożyła również pandemia Covid-
19, co zmusiło nas w trybie wyższej konieczności do 
przedłużenia kadencji wszystkich organów 
wybieralnych o rok. Nadszedł jednak czas na 
rzetelne rozliczenie się z działalności w mijającej 
kadencji. 
 
Realizacja uchwał XXI Walnego Zjazdu Delegatów 
PZF 
 
XXI Walny Zjazd Delegatów PZF obradujący w Iławie 
w dniach 09 – 11.09.2016 r. w uchwale zjazdowej 
nałożył na obecnie ustępujący Zarząd Główny PZF 
poniższe zadania: 

1. Utworzenie jednolitej bazy adresowej 
członków PZF, w oparciu o założenia 
opracowane przez Zarząd Główny, 

2. Zbadanie potrzeb członków PZF za pomocą 
anonimowej indywidualnej ankiety,  

3. Podjęcie starań o wypracowanie zmian w 
strukturze organizacyjnej PZF, mających na 
celu jej spłaszczenie oraz dostosowanie do 
obecnych realiów organizacyjnych, 

4. Ujednolicenie zapisów w KRS dotyczących 
określenia Okręgów, zgodnie 
z obowiązującym prawem, 

Ad. 1. Próbę stworzenia centralnej bazy adresowej 
członków PZF podejmowano już wielokrotnie 
wcześniej, ostatnio w poprzedniej kadencji Związku, 

Stoją od lewej: Józef Kuczborski, Janusz Dunst, Wojciech Lewandowski, Jacek Kosmala, Przemysław Drzewiecki, Henryk Monkos, Ar tur Marsy, Joanna 
Boniśniak, Jerzy Białas, Andrzej Skorek, Andrzej Jagielski, Józef Kopeć. Z powodu wcześniejszego wyjazdu na zdjęciu brak Mirosława Miętusa. 
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jednakże ze względu na znaczny opór Kół w 
przekazywaniu danych oraz zasłanianie się RODO, 
nie udało się jej stworzyć. Tym razem Zarząd Główny 
na prośbę Prezydium ZG podjął decyzję o 
powiązaniu aktualizacji danych osobowych członków 
PZF z wydawaniem bezpłatnego nowodruku z okazji 
250. rocznicy urodzin Ludwiga van Beethovena. 
Wszyscy, którzy zaktualizowali swoje dane 
otrzymywali darmowy nowodruk, pozostali za 
odpłatnością 70 zł. Bazę udało się zaktualizować w 
87%. Obecnie przypominam, że wraz ze 
sprawozdaniem z ruchu członków należy dodatkowo 
podać imię i nazwiska osób ubywających (aby ich 
wykreślić z bazy) oraz pełne dane nowych członków 
(aby ich dopisać do bazy), wtedy baza adresowa 
będzie w miarę aktualna. 

Ad. 2. Do przygotowania i przeprowadzenia badań 
ankietowych na szeroką skalę zobowiązał się zespół 
pod kierunkiem Artura Marsy. Z pomocą Okręgów 
opracowano listę pytań do ankietowanych z różnych 
dziedzin naszych zainteresowań. Pytania 
obejmowały zarówno zagadnienia organizacyjne jak i 
zakres naszej działalności, czytelnictwo, 
wystawiennictwo itp. Ocenie podlegała również praca 
Kół, Okręgów oraz ZG PZF. W ankiecie wzięło udział 
421 respondentów z tego 260 członków PZF, niestety 
tylko z 9 Okręgów. Wyniki ankiety poznaliśmy po 
ponad roku w dniu 10.12.2018 r. Przeprowadzone 
badania ankietowe nie odpowiedziały niestety na 
szereg istotnych pytań m.in. takich czy ma nastąpić 
zmiana struktury organizacyjnej np. jej spłaszczenie, 
jak pobudzić Koła do działania, dlaczego tak mała 
liczba członków czyta „Filatelistę”. Na odpowiedzi na 
ww. pytania czekał m.in. zespół opracowujący nowy 
Statut Związku. 

Ad. 3. W ostatnim dniu Zjazdu przewodniczący 
delegacji z O/Wrocławskiego prezes Artur Marsy 
przedstawił wniosek środowiska dolnośląskiego PZF 
o „wypracowanie zmian w strukturze organizacyjnej 
PZF mających na celu jej spłaszczenie oraz 
dostosowanie do obecnych realiów organizacyjnych”. 
Zgłaszając swój wniosek nie dopowiedział o jakie 
spłaszczenie mu chodzi. Już w poprzedniej kadencji 
prowadzone były rozmowy na temat różnych modeli 
organizacyjnych w czym brylował jeden z 
wiceprezesów wskazując na model czeski czy 
niemiecki, a także na zrównanie praw miedzy 
członkostwem w Kole PZF a Klubie Zainteresowań.  
Sprawą „spłaszczenia struktur” Prezydium zajęło się 
jeszcze w 2016 r. 
W toku dyskusji na Prezydium oraz Zarządzie 
Głównym zaproponowano trzy rozwiązania: 

a) rozważenie połączenia słabszych Okręgów 
z silniejszymi na zasadzie dobrowolności, 

b) likwidacja Okręgów i przejście na strukturę 
dwustopniową Oddział – Koło, 

c) utworzenie np. 5 – 7 makroregionów z 
połączonych Okręgów. 

Ad.a. Osobą odpowiedzialną za realizację pkt. 1 
uczyniono Andrzeja Skorka.  

Z zorganizowanego w Koszalinie spotkania 
przedstawicieli Okręgów Pomorskiego, 
Zachodniopomorskiego, Koszalińskiego i Warmińsko 
– Mazurskiego oraz szerokiej dyskusji, a także 
późniejszych konsultacji telefonicznych z innymi 
Okręgami wyłonił się wniosek, że Okręgi w obecnej 
sytuacji nie są zainteresowane łączeniem się z 
innymi Okręgami mając w perspektywie możliwość 
wsparcia swojej działalności z funduszy utworzonych 
w Zarządzie Głównym. Podobne spotkanie 
przedstawicieli siedmiu Okręgów zorganizował we 
Wrocławiu Artur Marsy, wnioskodawca spłaszczenia 
struktur, efektem którego były podobne wnioski 

Ad.b. Drugą propozycję bardzo ciekawą przedstawiła 
Joanna Boniśniak, sekretarz ZG. Zaproponowała 
mianowicie likwidację Okręgów i w ich miejsce 
powołanie Oddziałów. W tych strukturach gdzie są 
Oddziały uległyby likwidacji same Okręgi. 
Rozwiązałoby to także problem ze zniesieniem 
osobowości prawnej szeregu Okręgów, które z tego 
nie korzystają a w ówczesnym czasie prawo nie 
pozwalało na rezygnację z raz uzyskanej osobowości 
prawnej, wiążącej się z szeregiem zobowiązań 
wobec władz samorządowych, władz skarbowych i 
sprawozdawczości. Ponadto Okręgi te musiałyby 
same występować o status organizacji pożytku 
publicznego aby starać się o odpisy 1% podatku od 
osób fizycznych. Niestety zmiana taka wymagałaby 
najpierw uchwalenia nowego Statutu, ponieważ 
obecny przewiduje powoływanie Oddziałów przez 
Okręgi w miarę potrzeb, ale nie odwrotnie.  

Ad. c. Na posiedzeniu Prezydium Zarządu Głównego 
PZF w dniu 08.01.2017 r. w Warszawie padła 
propozycja utworzenia 5 - 7 Regionów z 
uwzględnieniem uwarunkowań komunikacyjnych, 
działaczy, podejmowanych działań, liczby członków – 
skupiający kilka dotychczasowych Okręgów. 
Wytypowano 6 członków ZG do przeprowadzenia 
próby restrukturyzacji w wybranych Regionach. Do 
realizacji tego pomysłu nie doszło, ponieważ zmiana 
struktury w zaproponowanej formie musiałaby się 
odbyć odgórnie, „siłowo”, czemu wszyscy byli 
zdecydowanie przeciwni, optując za dobrowolnością 
łączenia się Okręgów.  
Sprawie spłaszczenia struktur poświęcono kilka 
posiedzeń Prezydium ZG jak i Zarządu Głównego.  
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Na posiedzenia Zarządu Głównego PZF w dniu 
09.12.2017 r. w Poznaniu sprawozdanie zespołu ds. 
restrukturyzacji przedstawił A. Skorek (o/Koszalin) 
omawiając wykonane prace w ramach zespołu. 
Zwrócił także uwagę na toczącą się w tym temacie 
dyskusję na stronach internetowych. Pracę zespołu 
podsumował konkluzją, że Okręgi nie chcą zmian 
struktury, ani w zakresie spłaszczania struktur, ani w 
żadnym innym, w związku z czym Przewodniczący 
Zespołu zaproponował zakończenie prac zespołu ds. 
restrukturyzacji. Wówczas dopiero wnioskodawca 
Artur Marsy odniósł się do uchwały zjazdowej 
i wyjaśnił, że wniosek przedstawicieli Okręgu 
Wrocławskiego, złożony na Zjeździe w Iławie, „nie 
dotyczył nowego podziału PZF na Okręgi, 
a spłaszczenia struktury i rezygnacji z 4-stopniowej 
hierarchii organizacyjnej: ZG - Okręg - Oddział - Koło, 
dającej Oddziałom konkretne przywileje. Wyjaśnił, 
„że spłaszczenie nie musi oznaczać likwidacji, 
a jedynie zrównanie praw i obowiązków”. Można to 
krótko skwitować, że Polska język to trudna język. 
Nie będę przytaczał w tym miejscu być może zbyt 
emocjonalnego swojego wystąpienia na przywołanym 
posiedzeniu ZG PZF podsumowującego całą 
dyskusję nad spłaszczeniem struktur, nad 
zmarnowanym czasem i środkami finansowymi, które 
można było spożytkować dużo lepiej. 
Po dyskusji ZG PZF podjął, przy ośmiu głosach za, 
jednym głosie przeciw i trzech wstrzymujących się, 
uchwałę nr 17/XXI/ZG/2017 o następującej treści: ZG 
PZF po szerokiej dyskusji odnośnie spełnienia 
wymogów uchwały zjazdowej dotyczącej 
spłaszczenia struktur Związku i poczynionych 
staraniach w tym zakresie uznaje, iż obecne 
struktury Związku są optymalne i postanawia, że 
nie będą podlegały zmianie i pozostają zgodne z 
obecnie obowiązującym Statutem. 

Ad.4. Ujednolicenia zapisów w KRS dotyczących 
określenia Okręgów, zgodnie z obowiązującym 
prawem, dokonano przy okazji wnoszenia zmian 
personalnych do KRS wynikających z postanowień 
XXI Walnego Zjazdu Delegatów PZF w Iławie. 

1. Analiza ruchu członków za lata 2016 – 2021. 

Biorąc pod uwagę średnią wieku naszych członków 
należało liczyć się z dalszym ich stopniowym 
odchodzeniem z naszych szeregów zarówno z 
powodu zgonów, chorób jak i innych przyczyn 
wynikających czy przynależnych wiekowi. Z ankiety 
przeprowadzonej na jednym z poszerzonych 
posiedzeń ZG PZF wynika, że głównym powodem 
rezygnacji z członkostwa w PZF jest powód 
demograficzny, na drugim miejscu wzrost wartości 

abonamentu znaczków emitowanych przez Pocztę 
Polską S.A. a na kolejnym miejscu dopiero wzrost 
składki członkowskiej. W pięcioletniej kadencji 
przedłużonej z powodu pandemii Covid-19 ubyło nam 
2.574 członków, przy czym ubytek ten częściowo 
rekompensuje nam wstąpienie w nasze szeregi 567 
nowych członków, co daje nam ubytek bezwzględny 
1.987 członków. 
Nieznaczny wpływ na zmniejszenie rezygnacji z 
członkostwa w PZF bądź powrót w nasze szeregi 
mają wydawane od 2013 r. wydania specjalne w 
postaci nowodruków z adnotacją „Wykonano z 
oryginalnych materiałów produkcyjnych dla członków 
Polskiego Związku Filatelistów za promocję 
kolekcjonerstwa znaczków pocztowych emitowanych 
przez Pocztę Polską S.A.” a także znaczków 
pocztowych związanych z Ogólnopolskimi 
Wystawami Filatelistycznymi oraz Zjazdami PZF w 
formie emisji nieperforowanych. Walory te w 
znacznej większości przeznaczone są wyłącznie dla 
członków PZF.  

Reforma składek członkowskich 

 

Po wielu próbach podjętych jeszcze w poprzednich 
kadencjach a dotyczących ujednolicenia składki 
członkowskiej Zarząd Główny PZF podjął uchwałę 
04/XXI/ZG/2016 w dniu 20.11.2016 r. następującej 
treści: Zarząd Główny PZF postanowił do końca 
kadencji w 2020 r. doprowadzić do likwidacji składki 
ulgowej i ustanowienia jednej składki dla wszystkich 
członków na poziomie 100 zł poprzez:  
1. Utrzymanie w roku 2017 składki członkowskiej na 
dotychczasowym poziomie  
2. Na rok 2018 ustala się wysokość składki rocznej 
na poziomie:  

• ulgowej        - 60 zł, co daje 15 zł na kwartał, 

• pełnopłatnej - 80 zł, co daje 20 zł na kwartał.  
3. Na rok 2019 ustala się wysokość składki rocznej 
na poziomie:  

• ulgowej        - 80 zł, co daje 20 zł na kwartał,  

• pełnopłatnej - 90 zł, co daje 22,50 zł na kwartał.  
4. Na rok 2020 ustala się wysokość składki rocznej 
na poziomie:  

• ulgowej        - 100 zł, co daje 25 zł na kwartał,  

• pełnopłatnej - 100 zł, co daje 25 zł na kwartał.  
5. Składka płatna jest z góry.  
6. Podział składki pomiędzy jednostkami 
organizacyjnymi Związku pozostaje bez zmian.  
7. Jednocześnie Zarząd Główny podejmie starania, 
aby członkowie Związku otrzymywali atrakcyjne 
walory przeznaczone dla członków PZF.  

Realizacja tej uchwały została wcześniej należycie 
przygotowana. Członkowie z wyprzedzeniem zostali 
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poinformowaniu o zamiarze podwyżki składek oraz 
celach tej podwyżki. W większości Okręgów uchwała 
znalazła zrozumienie, efektem końcowym wszakże 
miał być wzrost zasobów finansowych Okręgów, 
w których pozostaje 80% zebranych składek.  
W poszczególnych latach reformy składek, ubytek 
członków był podobny i oscylował wokół 400 
członków na rok. 
Trudna decyzja opłaciła się pomimo wielu wcześniej 

zgłaszanych obaw ze strony Okręgów. Pomimo 

spadku liczby członków w większości ze względów 

naturalnych, zanotowano w każdym Okręgu wzrost 

zebranych składek w porównaniu do roku 

rozpoczęcia całej operacji. Łącznie liczba zebranych 

składek w latach 2017 – 2020 wzrosła o 139.340 zł. 

W chwili obecnej nawet Okręgi mniej liczne dzięki 
różnym formom wsparcia mają szansę podjąć 
normalną pracę statutową. 
 
2. Nowodruki dla członków Polskiego Związku 

Filatelistów  

Od 2013 r. Poczta Polska S.A. wydaje na kolejne 
wnioski Zarządu Głównego PZF nowodruki w formie 
bloków w wersji ząbkowanej i nieząbkowanej w 
ograniczonym nakładzie 6.000 – 6.500 szt. na 
papierze z klejem. W obecnej kadencji wydała dla 
PZF 11 tematów: 
2017. 
- 10. Światowe Igrzyska Sportowe The World Games 
Wrocław 
- Produkty Regionalne „Rogal Marciński” 
2018. 
- Zimowe Igrzyska Olimpijskie PyeongChang Korea 
- 200-lecie Ogrodu Botanicznego Uniwersytetu 
Warszawskiego 
2019. 
- 100-lecie Polskiego Komitetu Olimpijskiego 
- Rejs Niepodległości 
2020. 
- Kocham Cię 
- Zaślubiny Polski z morzem 
- 250. rocznica urodzin Ludwiga van Beethovena 
2021. 
- 100-lecie Muzeum Poczty i Telekomunikacji we 
Wrocławiu 
- Transatlantyk s/s Polonia  
oraz 
2016.  XXI Walny Zjazd Delegatów PZF w Iławie  
(arkusik nieząbkowany nakład 9.000 szt.) 
2018. XXII Ogólnopolska Wystawa Filatelistyczna w 
Poznaniu (arkusik nieząbkowany nakład 8.000 szt.) 
2021.XXII Walny Zjazd Delegatów PZF w Warszawie 
(arkusik nieząbkowany nakład 7.000 szt.) 

Jako członkowie doskonale wiecie, że zakupione w 
Poczcie Polskiej S.A. nowodruki są odsprzedawane 
naszym członkom a uzyskane przychody są 
przeznaczane na działalność statutową PZF. Z tych 
środków tworzone są fundusze celowe, takie jak 
fundusze wystawienniczy i wydawniczy. Dzięki takiej 
współpracy z PP „wypracowujemy” dla nas środki na 
organizację wystaw i pokazów filatelistycznych, które 
są najlepszą formą promocji kolekcjonerstwa 
filatelistycznego polskich znaczków pocztowych 
emitowanych przez Pocztę Polską S.A. Środki te 
przeznaczane są na działalność Kół Młodzieżowych 
oraz organizację corocznych Finałów 
Ogólnopolskiego Młodzieżowego Konkursu 
Filatelistycznego. Z tych środków możemy prowadzić 
dwuletnie Studium Filatelistyki częściowo odpłatne 
przez uczestników, wydawać prasę filatelistyczną 
„Filatelistę”, „Biuletyn Historyczno-Badawczy”, 
„Biuletyn Informacyjny”. Z tych środków szkolimy 
sędziów filatelistycznych, opiekunów młodzieżowych. 
Zakupiliśmy niezbędne uzupełnienie sprzętu 
wystawowego w postaci 600 szyb z plexi oraz 
przenośnego nagłośnienia.  
Okręgi za terminowe złożenie zamówienia oraz 
terminową zapłatę za nowodruki otrzymują opust na 
działalność statutową w wysokości 10% zamówienia 
w pierwszym terminie. Łączna kwota przekazana 
Okręgom na działalność statutową z tego tylko tytułu 
wyniosła w kadencji 240.184 zł.  
Okręgi, które nie wywiązały się terminie z 
zobowiązań, opustów nie otrzymywały. 
 
3. Stan finansów Zarządu Głównego na dzień 

31.07.2021 r. 
 
Dbałość o finanse Związku jest naszym zdaniem 
podstawowym obowiązkiem każdego zarządu, 
dlatego też przywiązujemy do tego należytą uwagę. 
Udało nam się wypracować pewne rozwiązania 
systemowe, poprzez przeprowadzenie reformy 
składek członkowskich. Uzyskaliśmy w ten sposób 
zrównanie dotychczas różnych skal składek do 
jednej, czyli 100 zł na rok od członka Związku. Skutki 
tych działań widoczne są również w Okręgach, gdzie 
stany posiadania na koncie i w kasie znacząco 
wzrosły a prognozy o lawinowym odchodzeniu z 
naszych szeregów nie spełniły się. Dziękuję w tym 
miejscu wszystkim naszym członkom za zrozumienie 
znaczenia podjętych działań. 

Drugim elementem, na którym opiera się 
finansowanie działalności Związku to wydawane od 
2013 r. nowodruki dla członków Związku. Na dzień 
dzisiejszy z tej formy finansowania korzystają Okręgi 
zarówno bezpośrednio, poprzez uzyskiwane opusty 
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na działalność statutową, jak również pośrednio 
korzystając z różnych funduszy celowych poprzez 
dofinansowanie różnych imprez i spotkań. Podczas 
rozmów z Pocztą Polską jeszcze w poprzedniej 
kadencji ustalono, że zamiast otrzymywać od Poczty 
Polskiej „rybę” w postaci dofinansowań kolejnych 
imprez filatelistycznych pochodzących ze środków 
własnych, Poczta Polska da nam „wędkę” i poprzez 
realizacje naszych zamówień nowodruków umożliwia 
nam pozyskiwanie dodatkowych środków na 
działalność statutową bez konieczności dawania 
własnych. W ten sposób również do rąk naszych 
członków trafił walor filatelistyczny adresowany 
wyłącznie do nich, co było spełnieniem jednego z 
wielu postulatów naszych członków.  
 

Trzeba jednak zdawać sobie sprawę, że zamawianie 

i zakup nowodruków z Poczty Polskiej może się w 

pewnym momencie skończyć. Dlatego czynione są 

poszukiwania alternatywnych źródeł finansowania 

dużych imprez filatelistycznych poprzez zewnętrzne 

źródła finasowania. W ostatnim czasie nawiązaliśmy 

taką współpracę, ale bliższych szczegółów na razie 

nie ujawnię aby nie zapeszyć. Wydaje mi się również 

za celowe podnosić składkę np. o 5 zł na rok, co przy 

końcu przyszłej kadencji doprowadzi do składki 10 zł 

na miesiąc czyli 120 zł na rok i zniweluje częściowo 

wzrost cen wynajmu lokali, prądu, mediów i 

pozostałych powinności ciążących na Okręgach. 

Prowadziliśmy i prowadzimy racjonalną gospodarkę 

naszymi finansami. Takiego stanu finansów Związek 

nie miał od dawna. Oby w następnej kadencji udało 

się utrzymać a nawet przewyższyć obecny stan 

posiadania.  

4. Wystawiennictwo 

W mijającej kadencji odbyły się: 

- XXII Ogólnopolska Wystawa Filatelistyczna w 
Poznaniu, 
- 9 Krajowych Wystaw Filatelistycznych, 
- 9 Okręgowych Wystaw Filatelistycznych, 
- III Mistrzostwa Polski w Filatelistyce Tematycznej w 
Chorzowie, 
- 68 pokazów filatelistycznych,  
- 2 internetowe wystawy filatelistyczne, 

które dofinansowano z funduszu wystawienniczego 
kwotą 304.135 zł. 
2016. 
08.09 - 11.09.2016 - KWF Literatury 

Filatelistycznej w Iławie 

16.09 - 23.09.2016 - KWF "Całostki - Trzebinia 

2016" Specjalizowana 

26.10 - 29.10.2016 - KWF „Oława 2016” 

2017. 
03.11 - 10.11.2017 - KWF "100 lat Armii Polskiej 

we Francji" Warszawa 2017 

03.04 - 21.04.2017 - OWF "Wrocław 2017" 
Dolnośląska Młodzieżowa W. Filatelistyczna 
17.05 - 20.05.2017 - OWF "Oława 2017" 
06.09 - 09.09.2017 - OWF "Czeremcha 2017" 
Młodzieżowa 
09.06 - 11.06.2017 - OWF "25 lat Diecezji 
Rzeszowskiej Rzeszów 2017" 
14.11 - 16.11.2017 - OWF "Częstochowa 2017" 
Specjalizowana 

2018. 
09.04 - 14.04.2018 - KWF "Olsztyn 2018" 

11.05 - 21.05.2018 - KWF "100 eksponatów na 

100-lecie niepodległości "Warszawa 2018 

27.06 - 30.06.2018 - III Mistrzostwa Polski w 

Filatelistyce Tematycznej "Chorzów 2018" 

03.10 - 07.10.2018 - XXII Ogólnopolska Wystawa 

Filatelistyczna "Poznań 2018" 

11.04 - 14.04.2018 - OWF "Oława 2018" 

Młodzieżowa 

11.06 - 15.06.2018 - OWF "Debiuty XX - Koszalin 

2018" Młodzieżowa 

2019. 
10.04 - 13.04.2019 - KWF "Koszalin 2019" 

06.05 - 11.05.2019 - KWF "100 lat pierwszej 

polskiej wystawy marek" Warszawa  

24.10 - 26.10.2019 - KWF "100. rocznica 

powstania PCK Wrocław 2019"  

16.05 - 18.05.2019 - OWF Specjalizowana 

Wystawa Filatelistyczna "Oława 2019" 

09.09 - 13.09.2019 - OWF "Debiuty XXI - Koszalin 

2019" Młodzieżowa 

2020 - z powodu pandemii odwołano KWF 
Radzymin 2020 z okazji 100-lecia Bitwy 
Warszawskiej  

2021. 
26.04.2021 - I Wirtualna Specjalistyczna Wystawa 

Filatelistyczna "Poznań 2021" 

14.06.2021 - II Wirtualna Specjalistyczna Wystawa 

Filatelistyczna "OPEN - Oława 2021"   

 
W 2019 r. z uwagi na rezygnację Marka Zbierskiego 
z funkcji przewodniczącego Głównego Kolegium 
Sędziów oraz Kolegium Wystawiennictwa podjęto się 



5 

reorganizacji tych dwóch gremiów, tak aby spełniały 
wymogi regulaminowe. Przewodniczącym GKS 
mianowano Kol. Andrzeja Nowaka z Rudy Śl., a 
członkami zostali Roman Przybyła (sekretarz), 
Przemysław Drzewiecki, Antoni Lewandowski oraz 
Andrzej Skorek. Na przewodniczącego Kolegium 
Wystawiennictwa mianowano Kol. Adama 
Kęstowicza a członkami zostali Edward Kubica, 
Adam Szuler, Marcin Kupryciuk oraz Andrzej Dudek. 
W trakcie krótkiej kadencji opracowano Regulamin 
Sędziów Konkursowych oraz wytyczne do oceny 
Klasy Otwartej na wystawach organizowanych w 
Polsce. Z uwagi na pandemię nie prowadzono 
szkoleń sędziowskich. Dokonano jedynie 
przeszeregowania kilku kolegów do wyższych klas 
sędziowskich. 
 
Wypada w tym miejscu wypowiedzieć kilka słów na 
temat XXII Ogólnopolskiej Wystawy Filatelistycznej w 
Poznaniu, która była największym wydarzeniem 
Filatelistycznym mijającej kadencji. Zarząd Główny 
powierzył organizację tej wystawy i w całości ją 
sfinansował najaktywniejszemu zespołowi w tej 
kadencji z Okręgu Wielkopolskiego PZF pod 
przewodnictwem Macieja Kandulskiego. Od roku 
1993 w Poznaniu nie odbyła się wystawa tej rangi. 
Jako miejsce wskazano siedzibę Urzędu  
Marszałkowskiego Województwa Wielkopolskiego, 
piękny nowoczesny gmach i co należy podkreślić, 
udostępniony bezpłatnie. Wystawa została 
zlokalizowana na kilku poziomach, zadbano o 
pomieszczenie dla spotkań z młodzieżą. W auli 
posiedzeń sejmiku woj. Wielkopolskiego odbyło się 
uroczyste otwarcie wystawy z wprowadzeniem 
znaczka pocztowego wydanego z okazji wystawy. 
Poniżej moment przecięcia wstęgi. 
 

 
Przecięcia wstęgi dokonują Wiesław Włodek wiceprezes Zarządu 
Poczty Polskiej S.A., Henryk Monkos prezes Zarządu Głównego PZF, 
Henryk Białek i Ludwik K. Malendowicz prezesi Honorowi Związku. 

 
Po krótkim zwiedzaniu wystawy goście i osoby 
nominowane powróciły do auli sejmiku na uroczystą 

Galę Statuetki „Prymus”. Wystawie towarzyszyła 
duża liczba imprez towarzyszących. Do 
najważniejszych należały: „Poczta Balonowa”, 
spotkanie szkoleniowe sędziów filatelistycznych, 
spotkania z młodzieżą, spotkanie Klubu ArGe Polen z 
Niemiec, spotkania wymienne a zwieńczeniem był 
wspaniały Palmares. Zaprezentowane rozszerzone 
stoisko filatelistyczne oferujące walory filatelistyczne, 
katalogi wystawy z wkładką w postaci 
nieząbkowanego arkusika wydanego z okazji 
wystawy. Zaprezentowano nowe nagłośnienie 
zakupione na potrzeby nie tylko wystaw 
filatelistycznych. Wszyscy goście, sędziowie i 
wystawcy zakwaterowani byli w Hotelu „Ikar” w 
odległości 200 m od Urzędu Marszałkowskiego 
miejsca wystawy. 
 
5. Fundusz wydawniczy 

W tej kadencji z funduszu wydawniczego wsparliśmy 
wydanie trzech wydawnictw zwartych: 

1. Adam Szuler – Katalog okolicznościowych 

podlepek pod nalepki polecenia wydawane 

w latach 2006 – 2012 - kwota 2.000 zł, 

2. Janusz Manterys – Poczty Polowe 1918 – 

1922 - kwota 6.000 zł 

3. Julian Auleytner , Stefan Petriuk - Polskie 

pocztowe wydania lokalne 1918 -1919 na 

znaczkach "Germania", Austro-Wegier i 

Ukrainy - kwota 8.749 zł   

na łączną kwotę:  16.749 zł. 
 
6. Nowelizacja Statutu PZF  
(wg sprawozdania przewodniczącego Kolegium Statutowego 

Józefa Kopcia) 

 
W trakcie trwania XXI kadencji Zarządu Głównego 
PZF opracowany został projekt nowego Statutu PZF. 
Prace nad nowym statutem miały na celu 
uwzględnienie funkcjonowania obecnej struktury 
organizacyjnej oraz zapewnienie dogodnych form 
zrzeszania się filatelistów w najbliższych latach.  

Prace nad nowym statutem uwzględniały 
wprowadzone zmiany w Ustawie Prawo 
o stowarzyszeniach (Ustawa z dnia 25 września 2015 
r. o zmianie ustawy – Prawo o stowarzyszeniach oraz 
niektórych innych ustaw, Dz. U. z dnia 19 listopada 
2015 r. poz. 1923). Szczególny nacisk położono na 
dostosowanie zapisów statutu do obowiązujących 
przepisów nadrzędnych oraz uregulowanie kwestii 
związanych z prowadzeniem działalności odpłatnej i 
nieodpłatnej pożytku publicznego oraz działalności 
gospodarczej. Istotny wkład pracy w przygotowanie 
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projektu statutu wnieśli Członkowie Prezydium 
Zarządu Głównego. Ostateczny kształt uzyskał on po 
konsultacjach w Okręgach, gdzie szczególnie 
przydatne były uwagi wniesione przez Kol. Andrzeja 
Jarzynkowskiego. W dniu 18 października 2019 r. 
został złożony wniosek o zarejestrowanie zmiany 
statutu w Krajowym Rejestrze Sądowym, który został 
zarejestrowany pod sygn. akt: Wa XIII NsRejKRS 
63120/19/026. W dniu 5 grudnia 2019 r. referendarz 
sądowy działający przy Sądzie Rejonowym dla m.st. 
Warszawy wydał zarządzenie o zwrocie wniosku. 
W uzasadnieniu rozstrzygnięcia wskazano 
konieczność wprowadzenia zmian do projektu statutu 
PZF. Z uwagi na brak możliwości wniesienia 
poprawek w projekcie statutu w terminie 7 dni, 
złożony został ponowny wniosek o zarejestrowanie 
zmian statutu w KRS, w którym uwzględniono uwagi i 
sugestie referendarza wynikające z zarządzenia z 
dnia 5 grudnia 2019 r. W zarządzeniu z dnia 13 
stycznia 2020 r. referendarz po raz kolejny zwrócił 
jednak wniosek złożony przez wnioskodawcę z 
uwagami do przedłożonego projektu statutu. Uchwałą 
nr 46/XXI/ZG/2020/Internet Zarządu Głównego 
Polskiego Związku Filatelistów z dnia 23.01.2020 r. 
zwołany został Nadzwyczajny Walny Zjazd PZF 
w dniach od 08-09.02.2020 w celu uchwalenie 
nowego Statutu PZF, uwzględniającego zgłoszone 
uwagi referendarza. W dniu 14 lutego 2020 r., po 
uzupełnieniu i skorygowaniu statutu zgodnie z 
zaleceniami referendarza, po raz kolejny skierowano 
wniosek o rejestrację zmiany statutu w KRS. 17 
Zarządzeniem z dnia 1 kwietnia 2020 r. referendarz 
sądowy działający przy Sądzie Rejonowym dla m.st, 
Warszawy XIII Wydział Gospodarczy Krajowego 
Rejestru Sądowego zwrócił wniosek o 
zarejestrowanie zmiany statutu Polskiego Związku 
Filatelistów. Po wnikliwej analizie uwag referendarza 
sądowego stwierdzono, że nie rozumie on dwoistości 
działania PZF polegającej na tym, że ta sama 
działalność może mieć charakter odpłatny i 
nieodpłatny. Związkowi natomiast zależy na 
uregulowaniu tych spraw, aby uniknąć w przyszłości 
kłopotów związanych z prowadzeniem ksiąg 
rachunkowych i nie wykazywaniu tej dwoistości. W 
dniu 05.05.2020 r. złożona została skarga na 
orzeczenie referendarza z dnia 1 kwietnia 2020 r. 
Skarga jest w trakcie rozpatrywania w Sądzie 
Rejonowym w Warszawie XIII Wydział Gospodarczy 
Krajowego Rejestru Sądowego. 

7. 1% dla Pozarządowej Organizacji Pożytku 

Publicznego 

Z zadowoleniem należy stwierdzić, że coraz większa 

liczba Okręgów przykłada większą uwagę do 

poszukania darczyńców odpisu 1% od podatku 

dochodowego od osób fizycznych. Prezydium 

Zarządu Głównego co roku dokłada szczególnych 

starań a w nim Kol. Józef Kuczborski i Janusz Dunst 

przy wsparciu biura księgowości p. Anety Wilk, aby w 

sposób rzetelny, prawidłowy i terminowy złożyć 

odpowiednie sprawozdanie finansowe do 

Ministerstwa Pracy i Pomocy Społecznej, aby nie 

stracić uprawnień Pozarządowej Organizacji Pożytku 

Publicznego. W poprzedniej kadencji wpływy z 1% 

podatku dochodowego od osób fizycznych 

przedstawiały się następująco: 

Rok* 2011 2012 2013 2014 2015 razem 

Zebrana 
kwota 

0,00 39.984 37.990 34.937 46.841 156.752 

*źródło: Biuletyn Zjazdowy z 2016 r. 

W obecnej kadencji przychody te przedstawiają się 
następująco: 

Rok 2017 2018 2019 2020* 2021 razem 

Zebrana 
kwota 

58.820 65.271 67.164 62.516 74.647 328.419 

*pandemia Covid-19 

Fundusz ten jest doskonałym źródłem na 
uzupełnienie malejących wpływów ze składek 
członkowskich. Utrzymujemy prawo zbierania odpisu 
1% nieprzerwanie od 2012 r. 
 
8. Dbałość o majątek Związku obowiązkiem 

każdego członka 
W czasie kadencji przeznaczyliśmy kolejne kwoty na 
remont Domu Filatelisty im. Obrońców Poczty 
Polskiej w Gdańsku przy ul. Straganiarskiej 29/31. 
Wymieniono okna w dwóch kamieniczkach w tylnej 
fasadzie, wyremontowano dwie sale konferencyjne 
na II piętrze. Jedną z nich wyposażono w rzutnik 
multimedialny, tak, że spełnia wymogi współczesnej 
sali konferencyjnej, w której będą się mogły odbywać 
posiedzenia Zarządu Głównego i innych gremiów. 
Sala ta decyzją Zarządu Okręgu w Gdańsku 
otrzymała imię Jerzego Białasa, niedawno zmarłego 
prezesa Okręgu, który wniósł ogromny wkład w 
administrowanie tymi kamieniczkami w imieniu PZF. 
Odrębne i szczere podziękowania należą się 
Januszowi Dunstowi za wspieranie Jurka w jego 
dążeniu do maksymalnego wykorzystania 
sprzyjających warunków dla wykonania niezbędnych 
prac remontowych w Domu Filatelisty w Gdańsku. 

9. Strona internetowa 
Od połowy roku 2020 na adres mailowy ZG PZF 
przychodziły komunikaty, że z dniem 1 stycznia 2021 
przestanie działać istotny komponent starej strony, 
Adobe Flash Player odpowiedzialny za wyświetlanie 
zawartości oraz (przede wszystkim) za możliwość 
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dodawania na niej nowych elementów (wiadomości, 
zdjęć, dokumentów itp.). Dlatego w trybie pilnym 
powstała konieczność stworzenia nowej strony 
opartej na nowszych rozwiązaniach. Stara strona 
internetowa była również przestarzała, ponieważ 
została wykonana w oparciu o technologie 
obowiązujące 17 lat temu i nigdy potem nie była 
aktualizowana. W międzyczasie powstały 
rozwiązania, których zadaniem było wspieranie 
wyświetlania stron internetowych na urządzeniach z 
małymi ekranami (smartfony, tablety itp.). Tych 
rozwiązań nie można było zastosować w połączeniu 
ze starą stroną. Przeniesienie starej strony na nowy 
hosting nie było możliwe ze względu na różnice 
technologiczne - i to był kolejny powód, aby utworzyć 
od podstaw nową witrynę internetową dla Związku. 
Zadania tego podjął się dotychczasowy administrator 
strony Wojciech Nowiński. Podjęto taką decyzję i pod 
koniec 2020 roku nowa strona przeszła pomyślnie 
pierwsze testy. Nowa strona to: nowy silnik strony 
oparty o CMS Joomla 3.x (obecna wersja to 3.10), 
stale aktualizowany w miarę pojawiania się nowych 
wersji, co gwarantuje bezproblemowe 
dostosowywanie się i obsługę technologii, które 
mogą pojawić się w przyszłości. Obsługa języka 
programowania PHP w wersji 7.4., obsługa baz 
danych MySQL. Ten element w połączeniu z 
językiem PHP 7.4 pozwala na budowanie własnych 
"programów" prezentujących na stronie specyficzne 
dane lub wykonujących operacje, które wykluczają 
użycie gotowych szablonów. W tej chwili w ten 
sposób działa Słownik Biograficzny Filatelistów oraz 
baza seminariów on-line. Zastosowane technologie 
dają wiele możliwości w tworzeniu różnych 
elementów strony. Strona jest responsywna - 
oznacza to, że automatycznie dostosowuje się do 
wielkości ekranu, na którym jest wyświetlana. 
Zainstalowany został certyfikat SSL, czyli protokół 
zabezpieczający komunikację pomiędzy 
przeglądarką użytkownika, a serwerem - dane 
podczas tej komunikacji są automatycznie 
szyfrowane.  

 
10. „Filatelista” zaniepokojenie nakładem i 

przyszłością 

Prezydium ZG PZF oraz wydawca miesięcznika 
„Filatelista” w czasie trwania kadencji kilkakrotnie 
poddawało analizie stan czytelnictwa w Związku i za 
każdym razem wyłaniający się obraz czytelnictwa w 
Związku napawał nas trwogą. Wiemy, że taki stan 
utrzymuje się niemal od zawsze i stanowił problem 
już dla ówczesnych władz Związku, ale to co się 
dzieje ostatnio nie jest do zaakceptowania. 

„Filatelista” ukazuje się nieprzerwanie od 1954 r. 
Pomimo utworzenia różnych kanałów dystrybucji 
czasopisma liczba zamawianych egzemplarzy przez 
Okręgi stale maleje, pomimo uzyskiwanego opustu z 
tego tytułu. Doszło do tego, że niektóre Okręgi 
zamawiają po 1 egzemplarzu, a z kolei jeden z 
dużych Okręgów, który dotychczas brał po ok. 50 
egzemplarzy teraz zmniejszył ich liczbę do 5 szt. 
Maleje również sprzedaż komisowa. Z analizy 
przedstawionej ostatnio przez Kol. Janusza Dunsta 
wynika, że wysyłka poniżej 6 egzemplarzy 
czasopisma jest nieopłacalna dla wydawcy. W tym 
roku z powodu nieznanych nam przyczyn spadła 
liczba egzemplarzy w prenumeracie pocztowej o 
ponad 100 egzemplarzy. Jako winowajcę wydawca 
wskazuje Pocztę Polską, której pracownicy nie chcieli 
przyjmować prenumeraty rocznej od naszych 
czytelników a także w niektórych przypadkach 
wskazywali znacznie większą kwotę w stosunku do 
roku poprzedniego pomimo tego, że cena 
egzemplarzowa pozostała na tym samym poziomie. 
Musieliśmy również zlikwidować sprzedaż 
egzemplarzy w formie elektronicznej z powodu 
zmiany właściciela platformy, z której dotychczas 
korzystaliśmy, z powodu znacznego wzrostu opłat. 
Jako zarząd poszukujemy stale różnych 
oszczędności, zmniejszyliśmy nieznacznie nakład, 
zmieniliśmy drukarnię, na stałym poziomie od lat 
utrzymujemy koszty redakcyjne związane ze składem 
czasopisma. Pomimo tych działań, od trzech lat 
występuje konieczność dopłaty do wydawania 
czasopisma ze środków ZG PZF. Wydawca rozważa 
możliwość podniesienia ceny „Filatelisty” do np. 10 zł, 
dla przykładu „Przegląd Filatelistyczny” Fischera 
kosztuje 11,50 zł przy objętości o 1/3 mniejszej.  

Cały czas pracujemy również nad merytoryczną 
zawartością naszego pisma, aby zadowolić jak 
największą liczbę czytelników. Pozyskaliśmy kilku 
naszych członków, którzy na stale zagościli na 
naszych łamach. Stale poszukujemy nowych. Wielu 
czytelników przysyła nam maile, że chcieliby 
poczytać artykuły na różne tematy. Odpowiadamy – 
napisz my też chętnie poczytamy. Poszukujemy 
piszących pedagogów, którzy napiszą jak prowadzić 
zajęcia z młodzieżą, w jaki sposób wykorzystać 
walory filatelistyczne na lekcjach z różnych 
przedmiotów. Umożliwiłoby to zakończenie prac nad 
podręcznikiem dla opiekunów młodzieżowych.  
 
11. Współpraca z zagranicą 

Działalność Kolegium ds. międzynarodowych, 
którego przewodniczącym był Ludwik K. 
Malendowicz skupiona była na utrzymywaniu 



8 

kontaktów z Międzynarodową Federacją Filatelistyki 
(FIP), Federacją Europejskich Stowarzyszeń 
Filatelistycznych (FEPA), komitetami organizacyjnymi 
wystaw światowych, kontynentalnych oraz innych. 
Załatwiano również różnorodną korespondencję z 
filatelistami zagranicznymi (prośby o informacje, 
prośby o znaczki itp.).  

W ramach działalności dla FIP i FEPA przesyłano 
informacje o składzie władz PZF, zmianie lokalu oraz 
wypełniano liczne ankiety, czy też przesyłano opinie. 
Występowano również z wnioskami o wyróżnienia 
FEPA dla klubów zainteresowań PZF oraz dla 
autorów wybitnych opracowań zwartych.  

Nasi przedstawiciele brali również udział w 
Kongresach FIP czy FEFA najczęściej przy okazji 
pełnienia również innych funkcji jako komisarze 
wystaw czy jurorzy. Przewodniczący Kolegium ds. 
Międzynarodowych przygotowywał propozycje 
i uczestniczył we wszystkich uzgodnieniach 
dotyczących typowania komisarzy wystaw, jurorów, 
czy tworzeniu wniosków o wyróżnienie FEPA. 
Szczegółowy zakres działania Kolegium opisany jest 
w jego sprawozdaniu.  

Chciałbym gorąco podziękować Kol. Ludwikowi K. 
Malendowiczowi za jego wyjątkowe i wzorowe 
zaangażowanie w pełnieniu przyjętych na siebie 
obowiązków.  
 

12. Współpraca z Pocztą Polską S.A. 

 
Współpraca z Pocztą Polską S.A. jak co roku była na 
odpowiednio wysokim poziomie. Przez cały okres 
kadencji poczta wspierała działalność PZF poprzez 
wydania walorów specjalnych w postaci nowodruków 
w liczbie 11 szt., a także wydając znaczki pocztowe 
w ograniczonym nakładzie związane z ważnymi 
wydarzeniami dla PZF jak. Ogólnopolskie Wystawy 
Filatelistyczne czy Walne Zjazdy Delegatów, w 
całości przeznaczone dla członków Związku. W 
uzgodnieniu z PZF Poczta Polska S.A, Biuro 
Filatelistyki wyraziło zgodę i przystąpiło do tworzenia 
stacjonarnych sklepów filatelistycznych w 
jednostkach Poczty Polskiej, w miastach o 
największych skupiskach zrzeszonych filatelistów. 
Sklepy te mają umożliwić zakupy poszukiwanych 
walorów filatelistycznych naszym starszym 
nieinternetowym Kolegom. Do końca 2020 r. 
powstało ich ok. 70 z przeszkoloną obsługą. 
Wcześniej walory te były dostępne niewielkiej grupie 
w Internetowym sklepie Poczty Polskiej. Należy 
zwrócić uwagę na częsty udział wysokiej rangi 
przedstawicieli Poczty Polskiej w ważnych 
wydarzeniach związkowych takich jak: udział w 

poprzednim XXI Walnym Zjeździe Delegatów PZF w 
Iławie oraz na otwarciu XXII Ogólnopolskiej Wystawy 
Filatelistycznej w Poznaniu wiceprezesa Zarządu PP 
p. Wiesława Włodka, udział w spotkaniu opłatkowym 
dyr. Biura Filatelistyki p. Mariusza Dawida wraz z 
kierownictwem BF, udział w XIII Studium Filatelistyki 
19 pracowników Poczty Polskiej, udział dyr. M. 
Dawida w posiedzeniach Polskiej Akademii 
Filatelistyki. Nie można nie wspomnieć o 
wyróżniającej się współpracy z koordynatorami ds. 
filatelistyki w Oddziałach Regionalnych Poczty 
Polskiej. 

Tylko w tej kadencji otrzymaliśmy wsparcie 
finansowe dwóch Finałów OMKF łączną kwotą 
25.000 zł przez Biuro Marketingu, umowy coroczne z 
tytułu zamieszczanych reklam oraz nowości 
filatelistycznych emitowanych przez Pocztę Polską 
S.A. w „Filateliście”. Obietnica wydania w przyszłym 
roku trzech nowodruków oraz znaczka z okazji XXIII 
Ogólnopolskiej Wystawy Filatelistycznej w Iławie. 
Kontynuowana jest pomoc dla młodzieży 
filatelistycznej uczestniczącej w pracy Kół 
Młodzieżowych poprzez przekazywanie co roku 
1.500 szt. abonamentu kasowanego. Zarząd Główny 
otrzymuje również niewielką liczbę folderów na 
działania promocyjne, które przekazywane są 
Okręgom, sędziom czy komisarzom wystaw 
zagranicznych. Trafiają one w ten sposób w świat, 
poza granice naszego kraju. Zostaliśmy zwolnieni 
podobnie jak w ubiegłym roku z opłaty za stosowanie 
20 datowników okolicznościowych. Z okazji wielu 
imprez Poczta Polska organizuje nam stoiska 
pocztowe bogato zaopatrzone w poszukiwane walory 
filatelistyczne. Zaniepokojenie naszego środowiska 
wywołało natomiast jednostronne odstąpienie Poczty 
Polskiej od umowy świadczenia usług powszechnych 
w postaci nie przyjmowania do ekspedycji przesyłek 
rejestrowanych (poleconych) w obrocie zarówno 
krajowym jak i zagranicznym oklejonych wcześniej 
zakupionymi znaczkami pocztowymi. Nieprawdą jest 
też twierdzenie, że do oklejania przesyłek poleconych 
służą znaczki o nominale 5 zł lub większym. Każdy 
zakupiony znaczek może służyć do tego celu nawet o 
nominale 10 gr, byle liczba naklejonych znaczków 
odpowiadała opłacie za przesyłkę listową. Myślę, że 
miało to wpływ na decyzje wielu osób o rezygnacji z 
zakupu abonamentu a co nierozłącznie w wielu 
przypadkach wiąże się z rezygnacją z członkostwa w 
naszym Związku. 

 
13. Obchody 70-lecia PZF 
 
Do obchodów 70-lecia PZF przygotowywaliśmy się 
odpowiednio wcześnie. Na zebraniu Zarządu 
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Głównego podjęto decyzję o organizacji w połączeniu 
z Walnymi Zebraniami Sprawozdawczo-Wyborczymi 
okolicznościowych spotkań w trzech Okręgach m.in. 
w Katowicach, we Wrocławiu i Poznaniu. 
Przygotowano projekt odznaki okolicznościowej oraz 
jej wykonanie. Zamówiono odznakę dla każdego 
członka Związku. Dokonano rozdziału odznak na 
Okręgi. Niestety pandemia Covid-19 zniweczyła 
dalsze działania.  
 

 
Proj. Józef Kuczborski 

 
14. Muzeum Poczty i Telekomunikacji we 

Wrocławiu 
W związku z otrzymanym komunikatem o zamiarze 
przenosin MPiT z Wrocławia do Lubina prezes w 
imieniu Związku wystąpił z apelem do Marszałka 
Województwa Dolnośląskiego oraz do Ministra 
Kultury i Dziedzictwa Narodowego z apelem o 
wycofanie się z podjętych wcześniej zamiarów i 
pozostawienie MPiT we Wrocławiu.  
 
15. Sztandar Związku 

 
Polski Związek Filatelistów pierwszy swój sztandar 
otrzymał na swoje 30-lecie w 1980 r. podczas 
Walnego Zjazdu Delegatów PZF w Warszawie. W 
2019 r. roku podjęto uchwałę o zakupie nowego 
sztandaru na 70-lecie PZF, a stary postanowiono 
poddać renowacji i przekazać go do Muzeum Poczty 
i Telekomunikacji we Wrocławiu. 
 
16. Studium Filatelistyki PZF 

 
Wznowiona po dwuletniej przerwie w poprzedniej 
kadencji praca Studium Filatelistyki była 
kontynuowana i cieszyła się dużym powodzeniem. W 
dwóch dwuletnich seminariach wzięło udział i 
ukończyło Studium 37 uczestników, w tym 12 
pracowników Poczty Polskiej S.A. Dziękuję 
Kierownikowi Studium Kol. Przemysławowi 
Drzewieckiemu oraz wykładowcom za sumienne i 
merytoryczne podejście do powinności 
szkoleniowych.  
Podsumowanie 

 
Koleżanki i Koledzy, 
XXI kadencja Polskiego Związku Filatelistów właśnie 
dobiega końca, przedłużona o rok z powodu 
pandemii Covid-19. Sam fakt przedłużenia kadencji 
przez niektórych Kolegów poddany został ostrej 
krytyce. Nie będę wdawał się w dyskusję, powiem 
tylko że w podobnej sytuacji jak my znalazło się 
kilkadziesiąt innych stowarzyszeń i nie słyszałem aby 
któreś występowało o wyznaczenie Komisarza z 
zewnątrz do kierowania danym stowarzyszeniem.  

Utrwaliliśmy płynność finansową Zarządu Głównego 
a wiele Okręgów znacznie poprawiło swoją kondycję 
finansową. Ale jak to zwykle bywa nie jest dobrze jak 
jest za dobrze. Obudziły się dawne demony. 
Niektórzy koledzy uwierzyli w swoją moc i zaczęli się 
odgrywać na innych członkach Związku, łamiąc przy 
tym nasze własne regulaminy a także wszelkie normy 
etycznego współżycia członków PZF 
w społeczeństwie. Szanuję pracę każdego członka 
Związku, każdy dla mnie jest tak samo ważny ale 
nigdy nie ugnę się pod szantażem w celu uzyskania 
rzeczy bądź czynów z mojej strony, wbrew mojej woli 
i zasadom. Jest to odpowiedź dla kolegów, dla 
Związku nieraz bardzo ważnych, którzy w trakcie 
kadencji podali się do dymisji, szantażując mnie w 
ten sposób, aby wymóc na mnie różne ustępstwa 
krzywdzące również innych członków Związku. 

Dzisiaj chciałbym podziękować wszystkim, którzy 
wytrwali do końca kadencji. Chciałbym podziękować 
szczególnie moim najbliższym współpracownikom 
śp. Jurkowi Białasowi, Joannie Boniśniak, Januszowi 
Dunstowi i Józefowi Kuczborskiemu (w porządku 
alfabetycznym). Dziękuję pozostałym członkom 
Zarządu Głównego, przewodniczącym i członkom 
Kolegiów i Komisji. Dziękuję Sądowi Koleżeńskiemu 
Związku za wyjątkowo trudną kadencję. Na koniec 
dziękuję Głównej Komisji Rewizyjnej za coroczną 
pozytywną ocenę pracy Zarządu Głównego, 
zauważenie oszczędności i racjonalnej gospodarki 
pozyskanymi funduszami na działalność statutową.  

Jeżeli Wasza ocena mojej działalności będzie 
pozytywna to pozostawiam swoją osobę do Waszej 
dyspozycji. Rekomenduję jednocześnie moich 
najbliższych współpracowników do pełnienia funkcji 
w kolejnej kadencji ZG PZF.  
Do zobaczenia na XXII Walnym Zjeździe Delegatów 
PZF w Warszawie. 
 
Henryk Monkos  
prezes ZG PZF 
 


